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PRAHA Ministerstvo školství nebude trvat na zavedení takzvaného zápisného. Pokud s ním nebude souhlasit Česká
konference rektorů, pak od záměru zavést ho ministerstvo ustoupí. Původně chtěl ministr Josef Dobeš (VV), aby zápisné
pomohlo vysokým školám s finančními problémy. Kvůli škrtům totiž školy přijdou v příštím roce o 2,3 miliardy korun.
Zápisné měli studenti platit již od příštího akademického roku.
„V rámci celého problému financování není zápisné řešením. V žádném případě totiž nemůže vyřešit problém
financování ani dlouhodobě, ani pro příští rok,“ reagoval předseda konference rektorů Petr Fiala.
Postoj rektorů k zápisnému zatím není jednotný. Jasno by mělo být během deseti dnů. „Zápisné bylo jen jedním z faktorů,
jak finančně pomoci školám. I kdyby ale zavedeno bylo, školy by z něj dostaly maximálně 700 milionů korun, což je jen
třetina toho reálného propadu,“ upřesnil náměstek ministra pro vysoké školy Jan Koucký.
Podle jeho slov nebude ministerstvo příliš litovat, pokud se nápad nezrealizuje. „Pokud to téma bude příliš politizováno
a stane se předmětem vášnivých diskusí na prvních stránkách, řekli jsme si, že to není ten důvod, proč jsme do toho
chtěli nebo nechtěli jít. Problém to nevyřeší, a tak ústup od zápisného nebude zas tak strašná ztráta,“ dodal s tím, že
zápisné nikdy nebylo považováno za hlavní zdroj financování škol.
To, jak vysoké zápisné by se vybíralo, si měly školy určit samy. Pohybovalo by se od nula do šesti tisíc korun ročně.
Studenti, kteří pobírají sociální dávky, by byli od jeho placení osvobozeni, hradil by je za ně stát. Novela počítala i s
tím, že by školy mohly deset procent peněz vybraných na zápisném použít třeba na podporu určité skupiny studentů,
a peníze jim tak částečně vrátit.
Karlova univerzita je proti Tato forma poplatků by ale nebyla nastálo, zavedena by byla jen do doby, než by se na školách
začalo platit školné – tedy do roku 2013. Proti zápisnému se vyjádřili studenti i některé vysoké školy. Pro ty menší by to
totiž mohlo znamenat úbytek studentů. Vysokoškolákům se zase nelíbí, že by byl poplatek zaveden, aniž by zde fungoval
systém půjček. I když původně se zápisným přišla Univerzita Karlova, která ho chtěla zavést na svých fakultách, nyní je
škola proti ministerskému modelu. Podle rektora Václava Hampla nemá poplatek význam, pokud nefunguje dlouhodobě.
Zápisné tedy v této podobě nepodpoří.


